
 

Správa a údržba silnic
sebou vnitřní reorganizaci.
JIŘÍ ŠMERAL

S práva a údržba silnic Par-
dubického kraje prošla
během první poloviny le-
tošního roku proměnou.

Na první pohled vidět není, zlep-
šit má vnitřní fungování organi-
zace. A v kvalitě služeb, které pro
Pardubický kraj vykonává, se
projeví i navenek. O organizač-
ních změnách, zimní údržbě, re-
alizovaných projektech i výhle-
dech do budoucna jsme si poví-
dali sMiroslavemNěmcem, ře-
ditelem Správy a údržby silnic
Pardubického kraje.

Ve struktuře Správy a údržby
silnic Pardubického kraje se
připravují organizační změny,
můžete upřesnit, co reorgani-
zace přinese?
Správa a údržba silnic Pardubic-
kého kraje je poměrně dynamic-
kou organizací v oblasti inovací
a restrukturalizace. Za jednadva-
cet let existence proběhlo již ně-
kolik transformačních vln. Ta
první byla hned v roce 2002 po
vzniku organizace. Druhá vlna
následovala v roce 2004.
A v průběhu dalších let byly pro-
vedeny reorganizační změny
v provozní oblasti. Zhruba před
dvěma lety zadal Pardubický kraj,
který je zřizovatelem Správy
a údržby silnic, odborné společ-
nosti posouzení možného dalšího
zlepšení. Odborná skupina vy-
hodnotila skutečnosti, které se
shodovaly s poznatky vedení or-
ganizace a zřizovatele. Jednalo se
zejména o horizontální a verti-
kální komunikaci. To je infor-
mační tokmezi vedením organi-
zace a základním článkem, kte-
rým jsou cestmistrovství. Dále
pakmezi jednotlivými členy ve-
dení. Druhým zjištěním byl ne-
dostatečný finanční controling,
přehled o čerpání finančních
prostředků v jednotlivýchměsí-
cích roku. Tato oblast je aktuální
a důležitá ve vazbě na pandemii
Covidu, válku na Ukrajině a na-
rušení globálního trhu. V této
nové situaci není možné uplat-
ňovat předchozí rutinu a spoléhat
na cenovou kontinuitumateriálů,
služeb, energií, pořizování ob-
služnéhomajetku a stavebních
prací.

Jaké jsou tedy konkrétní do-
pady zjištění, o kterých jste
hovořil, na strukturu a řízení
Správy a údržby silnic Pardu-
bického kraje?
Rekonstrukce organizace je
prakticky provedena. K prvnímu
lednu letošního roku byl zrušen
post náměstka ředitele pro stra-
tegii a k prvnímu dubnu obchod-
ní úsek. Nejzásadnější změna
však nastala v provozní oblasti,
kde bylo třístupňové řízení na-
hrazeno řízením dvojstupňovým.
Tento úsek se rozdělil na provoz-
ní oblast východ (územní oblast
okresů Ústí nad Orlicí a Svitavy)
a západ (územní oblast okresů
Pardubice a Chrudim). Provozní
náměstci řídí přímo jednotlivá
cestmistrovství ve správním úze-
mí. Nově vznikla pozice inspek-
tora provozů. Ta shromažďuje
služby pro provozní oblasti, do-
pravě, mechanizaci, materiálního
zabezpečení, kalkulace cen a ce-
notvorby. Dále nově provádí
kontrolu nad překrývanými vrst-
vami při ukládání vodovodů, ka-
nalizací, plynovodů, sdělovacích
a silových kabelů do silničního
tělesa. Tato oblast je podchycena
plánem kontrolních zkoušek ob-

sypu ukládané infrastruktury,
zásypu rýhy, konstrukčních vrs-
tev a celkové úpravy povrchu do-
tčené vozovky. Zde se očekávají
úspory v řádech desítekmilionů
korun tím, že se na povrchu sil-
nice po záruční době nebudou
objevovat nerovnosti, které vy-
tvářejí kaluže, vzniká rozstřiko-
vání vody a sněhové břečky na
okolní majetek a působí otřesy na
sousedních nemovitostech. Ten-
to systém byl nastaven rovněž od
začátku dubna 2023.
Nově je od prvního dubna letoš-
ního roku ustanoven rovněž spe-
cialista pro vnější vztahy. Jeho
úkolem je komunikace s občany
a místními samosprávami. Vyři-
zuje taktéž podněty a stížnosti
občanů. Dále vzniklo oddělení
strategie a kvality. Na starosti má
rozvojová témata Pardubického
kraje, interní audit a ISO, které
má organizace pro oblast kvality,
personalistiky a environmentu.
Restrukturalizace tedy neměla za
cíl snížení počtu pracovníků, ale
výraznější využití jejich užitných
vlastností.

Jaká byla z pohledu zimní
údržby poslední sezona?

Správa a údržba silnic Pardubic-
kého kraje sleduje náklady na
zimní údržbu silnic (ZÚS) z po-
hledu kalendářního roku, ale
i v konkrétním případě zimního
období 2022/2023. Přestože prů-
běh zimního období byl klimatně
mírně nadprůměrný, v důsledku
výše popsaných událostí by bez
pomocí zřizovatele správa silnic
dosáhla za loňský rok ztráty pře-
sahující 40milionů korun. Tato
nepříjemná událost se podařila
odvrátit. Zřizovatel Pardubický
kraj tuto předpokládanou ztrátu
sanoval částkou převyšující 22
milionů. Zbytek byl pokryt vnitř-
ními zdroji organizace, tj. z do-
plňkové hospodářské činnosti
a ostatních příjmů. Za loňský rok
Správa a údržba silnic skončila
vyrovnaným hospodařením.

Jaké aktuální projekty Správa
a údržba silnice Pardubického
kraje realizuje (výstavba,
opravy silnic amostů)?
Mezi nejaktuálnější problémy
jsou labskémosty. Umostu v Ře-
čanech nad Labem bude osazeno
mostní provizorium, které od-
straní hrozbu havárie třípólového
mostu přes Labe. Expertní čin-
ností správa silnic umožnila po-
sunutí výměny lan volného
předpětí namostu PavlaWonky
v Pardubicích do stavební sezóny
2024. Toto úsilí bylo vyvoláno
velmi špatným technickým sta-
vemmostu kpt. Bartoše, Pardu-
bice – Polabiny.
Dále se intenzivně pracuje na Zá-
padní tangentě Pardubice. Jedná
se o propojení západní části Par-
dubic ze Starých Čívic, ze silnice
I/2, přes prostor budoucího ve-
řejného Přístavu Pardubice do
prostoru Rybitví na silnici I/36,
respektive II/211. Probíhá studie
vedení trasy západní tangenty.
Dále probíhámajetkoprávní jed-
nání okružní křižovatky v Ry-
bitví. Pokud projekt bude úspěš-
ný, region získá nové silniční do-
pravní spojení ze západu Pardu-
bice na sever k dálnici D11. Reali-
zovaná stavba by významně od-
lehčila exponovanou křižovatku
u Parama, Trojice. Dále by vznikla
dopravní obslužnost Dopravního
uzlu Pardubice, kde by došlo
k propojení železniční, silniční,
letecké a vodní dopravy.
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Pardubického krajemá za
Letní opravy běží naplno.
dokončení ze strany 8

Co připravuje Správa a údržba
silnic Pardubického kraje v
nejbližší době (kromě reorga-
nizace), jaké projekty plánuje-
te ještě letos zahájit či realizo-
vat?
V plném běhu je stavební sezóna
2023. Pro běžnou zimní a letní
údržbu, velké opravy, moderni-
zace, rekonstrukce a výstavbou
silnic je u Správy a údržby silnic
k dispozici částka zhruba 1,5 mi-
liardy korun. V této částce nejsou
zahrnuty akce hrazené z pro-
středků Evropské unie (IROP),
které spravuje Pardubický kraj.
V realizaci je téměř šedesát sta-
veb. Mezi největší patří dokončo-
vaná stavba Borová – Oldřiš, Vče-
lákov –Miřetice, mostní provizo-
rium Řečany nad Labem, rekon-
strukce silnice Klášterec nad Or-

licí, Letohrad – Žamberk, průtah
Lukavice, s nákladem přesahující
desítkymilionů korun. Podstat-
nou část přidělených finančních
prostředků tvoří dotace od státu,
cestou SFDI Praha, na silnice II.
a III. třídy a přivaděče k D35. Pro-
jekt přivaděčů je nejvýznamnější.
V současné době je ve stavební
realizaci obchvat Zminného, no-
vou trasou silnice II/322 z Černé
za Bory s napojením na obchvat
Dašic, dále obchvat Dašic, Rokyt-
na, modernizace silnice II/360
Litomyšl – Ústí nad Orlicí. Pokra-
čuje příprava nového spojení Vy-
sokéMýto – obchvat, nová trasa
silnice II/312 s obchvatem Choc-

ně až do Žamberka. Zde probíhá
zadání na kompletní dokumen-
taci v podobě územního řízení,
stavebního povolení a realizace.
Zde jsou nasazeny nejmodernější
postupy v podobě FIDIC a BIM. Do
češtiny přeloženo se jedná
o umožnění výrazné kreativity
zhotovitele a zapojení ztvárnění
stavby v souřadnicích x y z. Jedná
se o největší investiční projekt
Pardubického kraje. V současné
době jeho hodnota přesahuje
2,5 miliardy. Součástí jsou čtyři
mimoúrovňová křížení s želez-
ničním koridorem, tratí Choceň –
Týnišťko, dvě křížení na Vysoké
Mýto. Foto: SÚS Pk


